
Mon, 9 May 2022 10:15:48 +0200

Subject:

Prima, kort maar krachtig 1

@provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>;Aan:

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: maandag 9 mei 2022 09:05

@provincie-utrecht.nl>;Aan:

Onderwerp: RE: Wolf

Hoi

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: vrijdag 6 mei 2022 10:48

< @provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>Aan:
Onderwerp: FW: Wolf

Hoi en

Suggestie:

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

From:
Sent: 
To:

Vergoedt de provincie wolfwerende maatregelen?
Op dit moment is er in de provincie Utrecht (nog) geen sprake van een gevestigde roedel. Om een subsidieregeling op te 
stellen, conform het advies in het interprovinciale wolvenplan, moet er sprake zijn vestiging van de wolf (minimaal % jaar 
aanwezig). In dat geval zal de provincie Utrecht een subsidieregeling treffen waarmee in de beginfase (3 jaar na vestiging van 
wolven in een gebied) subsidies verstrekt worden waarmee een deel van de kosten voor preventieve, wolf-werende 
maatregelen vergoed kunnen worden. Daarnaast kijkt de provincie Utrecht op dit moment of het mogelijk is om een 
calamiteitenregeling op te stellen, waarmee schapenhouders subsidie zouden kunnen krijgen voor afrastering als binnen een

Van: <
Verzonden: maandag 9 mei 2022 09:41

Allen, goedemorgen, op zich eens, als we heel zeker weten dat de criteria zo worden.
Wellicht komen we op andere criteria uit als we ermee bezig zijn.
Dus wellicht wat algemener stellen.
Daarnaast kijkt de provincie op dit moment of het mogelijk is om voor deze fase, de fase waarin er nog geen sprak is van 
vestiging, een calamiteitenregeling op te stellen voor het plaatsen van rasters.
Groet,

Fijn dat onderstaande vraag afgelopen week zo snel en helder van een antwoord is voorzien. Ik kan me voorstellen dat deze 
vraag de komende tijd vaker gesteld wordt, dus is het wellicht handig om deze vraag en het antwoord toe te voegen aan deze 
pagina?

https://www.provincie-
utrecht.nI/onderwerpen/natuur/jacht-en-schadebestrijding/vragen-en-antwoorden-over-jacht-en-schadebestrijding#Wolfscha 
de

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>@provincie-utrecht.nl>; " 

RE: Wolf

< @provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: Wolf
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Landbouw, Natuur, Bodem&Water, Sport en Bestuur

PROVINCIE :: UTRECHT

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: donderdag 5 mei 2022 14:35

< @provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: FW: Wolf

TKN (zie onder)

@treekerwissel.nl < @treekerwissel.nl>Van:
Verzonden: donderdag 5 mei 2022 13:35

@provincie-utrecht.nl>

Beste

Je hebt me goed geholpen met dit antwoord.

Met vriendelijke groet,

www.treekerwissel.nl

Aan:
CC:

gemeente of aangrenzende gemeente minimaal 2 aanvallen van een wolf hebben plaatsgevonden op verschillende dagen en 
binnen 7 dagen nadat het eerste dier is gedood. Rasters zullen moeten voldoen aan bepaalde (zie website BIJ 12) eisen. 
Met vriendelijke groet,

Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl

Aan: <
Onderwerp: RE: Wolf

Degene die bij de provincie de telefoon op nam, heeft jouw e-mailadres gegeven.
Hartelijk dank voor het duidelijke antwoord.
Ik hoop dat de wolf zich niet vindt passen in de provincie Utrecht, maar ik moet wel de nodige wolfwerende maatregelen 
treffen.
En dat is erg kostbaar.

Treeker Wissel
Natuurbeheer met schaapskuddes

< @provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;
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@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 4 mei 2022 16:24

@treekerwissel.nlAan:
Onderwerp: RE: Wolf

Geachte beste

Ik hoop hiermee uw vragen beantwoord te hebben.

Met vriendelijke groet,

Domein Landelijke Leefomgeving (LLO)

@treekerwissel.nl < @treekerwissel.nl>Van:
Verzonden: dinsdag 3 mei 2022 16:31

Provincie Utrecht
Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl
twitter.com/ProvUtrecht

De situatie in Utrecht is nog niet vergelijkbaar met die in Gelderland, omdat er in de provincie Utrecht op dit moment (nog) geen 
sprake is van een gevestigd roedel. Om een subsidieregeling op te stellen, conform het advies in het Interprovinciale wolvenplan, 
moet er sprake zijn vestiging van de wolf (minimaal % jaar aanwezig). In dat geval zijn ook wij voornemens een subsidieregeling 
treffen waarmee in de beginfase (3 jaar na vestiging van wolven in een gebied) subsidies verstrekt worden waarmee een deel 
van de kosten voor preventieve, wolf-werende maatregelen vergoed kunnen worden.

Dank voor uw bericht aan de provincie. Ik weet niet wie mijn naam heeft doorgegeven, maar ik ben niet helemaal de persoon om 
deze vragen te beantwoorden, vanuit mijn functie als senior beleidsmedewerker van het team vergunningverlening natuur en 
landschap. Toch zal ik, in afstemming met collega’s die wel hierover gaan, proberen u van een antwoord te voorzien.

Vanzelfsprekend zullen wij zo goed en eerlijk mogelijk over de wolf communiceren, en eigenaren van ten prooi gevallen 
landbouwhuisdieren en hobbymatig gehouden schapen en geiten voorzien van een tegemoetkoming in schade.

Op dit moment zijn er tevens twee provincies die tevens een zogenaamde calamiteitenregeling hebben opgesteld. Dat houdt in, 
dat als er in een gemeente (of 2 aangrenzende gemeenten) in een week tijd 2 aanvallen (of meer) van vee hebben 
plaatsgevonden, een deel van het wolfwerende materiaal vergoed kan worden via die regeling. Utrecht is tevens voornemens 
een dergelijke regeling op te stellen, maar die is nu dus nog niet van kracht.

De vraag is dus nu of de wolf zichzelf vindt passen in de provincie Utrecht. Als deze onze provincie uitkiest om te leven, dan is er 
sprake van het natuurlijk leefgebied van de wolf, zoals blijkt uit een uitspraak van het Hof van Justitie van de Europese Unie, en 
ook door de Minister in 2020 als antwoord gegeven op Kamervragen over het leefgebied van de wolf.

Let wel, tot op heden heeft de recent gesignaleerde wolf enkel wild (in ieder geval een ree) gedood; voor zover bij ons bekend is 
er nog geen vee aangevallen door deze wolf.

Met betrekking tot de aanwezigheid van wolven in Nederland zijn er interprovinciaal afspraken gemaakt, vastgelegd in het 
zogenaamde interprovinciaal wolvenplan. Dit plan is tot stand gekomen door middel van uiterst zorgvuldige interprovinciale 
afstemming, wat tot op heden nog bij geen enkele andere diersoort interprovinciaal is gelukt. Recent is begonnen met bijstelling 
van het draaiboek van dat wolvenplan, naar de ervaringen vooral in Gelderland. Het draaiboek heeft alles in zich om mens en 
wolf te behagen (elkaar te verdragen). Alles kunt u vinden op de website van onze uitvoeringsorganisatie BIJ12: 
https://nam12.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.bij12.nl%2Fonderwerpen%2Ffaunazaken%2Fdierso 
orten%2Fwolf%2F&amp;data=05%7C01%7C%7Cb39fda0136c04c9decc508da25ee05de%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaa 
aaa%7C1%7C0%7C637864001469304254%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzliLCJBT  
il6lk1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&amp;sdata=tJRQwN2x2UijV07CQ12J2F9b%2BqTWH1hvz4dEJffVgFA  
%3D&amp;reserved=0
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@provincie-utrecht.nl>

Beste

Na een belletje naar de provincie vanmorgen, kreeg ik jouw e-mailadres.

Ik hoop snel op een positief bericht.

Met vriendelijke groet,

www.treekerwissel.nl

O

Ik heb een kudde op de Utrechtse Heuvelrug.
Nu de wolf in de provincie is gesignaleerd, vraag ik me af of de provincie een regeling heeft getroffen voor wat betreft 
wolfwerende maatregelen.
Dit gebeurt ook in andere provincies, waar de wolf is aangetroffen.
In Gelderland worden er zelfs kuddehonden vergoed.

Provincie Utrecht doet er alles aan om de juiste informatie in onze e-mails te plaatsen. Toch gaat er wel eens iets fout, of komt 
een bericht te laat aan. Alleen de papieren versies van ondertekende documenten zijn daarom bindend. Komt u toch iets tegen 
dat niet correct is of verouderd, dan stellen wij uw reactie zeer op prijs.

Aan:
Onderwerp: Wolf

De informatie in dit bericht is alleen bestemd voor de geadresseerde. Is dit bericht niet voor u bedoeld? Dan vragen wij u om de 
inhoud niet te gebruiken, maar ons te informeren door het bericht te beantwoorden en daarna te verwijderen. Alvast hartelijk 
bedankt voor uw hulp.

Bij Bij 12 worden de schapen die gedood worden vergoed. Bijl2 zei dat ik voor wolfwerende maatregelen bij de provincie moet 
zijn.
Ik ga zeer binnenkort kostbare wolfwerende netten e.d. aanschaffen, omdat ik daar niet mee kan wachten.

Treeker Wissel
Natuurbeheer met schaapskuddes
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Mon, 23 May 2022 17:25:19 +0200
< @provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>; "
< @rudutrecht.nl>;@provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>;@rudutrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@rudutrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>; "
Subject: RE: LifeWOlfNL project?

Hoi in IPO land trekken we al aan meerdere dossiers (na isolatie, ganzen, etc) en het is nu tijd dat een andere
provincie dit oppakt en een LIFE plus is een hele klus, zo weet ik uit ervaring.

NB het blijft bovendien een gok, want geen garantie op honorering.

Met vriendelijke groet

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: maandag 23 mei 2022 17:17

@provincie-

< @rudutrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>;

utrecht.nl>;

@bij!2.nl>Van:
Verzonden: woensdag 4 mei 2022 17:28

< @gelderland.nl>; @provinciegroningen.nl>;Aan:

@overijssel.nl>;
< @overijssel.nl>; < @brabant.nl>; @prvlimburg.nl>;

@flevoland.nl>; @zeeland.nl>; @noord-

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

From:
Sent: 
To:

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

Dus ik zou antwoorden wij zien de meerwaarde, maar kunnen momenteel geen menskracht leveren. Dus welke andere 
wolvenprovincie of Bijl 2 zelf of een combinatie daarvan kan dit oppakken?

Aan:
utrecht.nl>;
utrecht.nl>;

< @fryslan.frl>;
< @drenthe.nl>;

Zie onderstaande vraag vanuit BIJ 12.
Iemand hier een mening/idee over? Ik wel, in die zin dat ik nu geen tijd heb om er rustig over na te denken, laat staan om aan 
een projectvoorstel te werken. Lijkt mij dan meer iets om BIJ 12 mee aan het werkte zetten in overleg met provincies en 
NGO's?

@rudutrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: FW: LifeWOlfNL project?

@provincie-
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

< @provinciegroningen.nl>;
< @drenthe.nl>;

@drenthe.nl>;

< @provincie- 
@rudutrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;
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< @provincie-utrecht.nl>; @bijl2.nl>;
@bijl2.nl>;

@minlnv.nl

Aan de leden van de wolvenwerkgroep:

met vriendelijke groet,

Leidseveer 2, 3511 SB Utrecht | www.bijl2.nl

I FT

I E @bi jl2.nlM

BH Werkt voor provincies

De vraag is dan ook zien de provincies hier een meerwaarde in? Zo ja wat zou er dan in een dergelijk LIFE project dienen te 
worden opgenomen? Zo ja zijn hiervoor ook middelen en mensen beschikbaar etc.
We behoeven dit niet te beslissen in deze werkgroepvergadering, maar als we wel wat willen moet bedacht worden (met/door) 
wie en wanneer?

We hebben eerder op verzoek van de Zoogdiervereniging gesproken over het eventueel vanuit Nederland aanvragen van een 
LIFE subsidie. Er staat weer een nieuwe ronde open. Zie onderstaande link.

Een LifeWolfNL voorstel zou kunnen worden aangevraagd via:
https://cinea.ec.europa.eu/news-events/events/save-date-eulife22-info-days-2022-05-18 en

@bij!2.nl>;
@bij!2.nl>;

< @minlnv.nl>;
Onderwerp: LifeWOlfNL project?
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Tue, 24 May 2022 12:15:16 +0200
@provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>
Subject: RE: Graag mening over bijgevoegd communicatievoorstel

Hoi lijkt mij prima opzet en eenmalige kosten geen probleem.

@provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: Graag mening over bijgevoegd communicatievoorstel

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: maandag 23 mei 2022 17:44

< @provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>Aan:

Groetjes

Aan:
CC:

From:
Sent: 
To:

Van: <
Verzonden: dinsdag 24 mei 2022 09:35

Onderwerp: Graag mening over bijgevoegd communicatievoorstel
Urgentie: Hoog

NB We moeten ook nog nieuwsbericht voorbereiden over de Voortgangsrapportage gericht op de gerezen problematiek. Het is 
een kort weekje

Ha.
Goed idee lijkt mij zo en goed doordacht qua aanpak en inhoud. 
Groet,

Hoi
Mag ik jullie oordeel over bijgevoegde voorstel om te communiceren over wolvenplan in vakblad schapenhouders - tzt (en de 
kosten daarvoor & wat vinden wij daarvan?)> dit om morgen terug te koppelen in het werkgroepoverleg wolf...

vroeg om alvast de voortgangsrapportage te mogen ontvangen. Wat mij betreft prima, maar onder embargo en niet 
doorsturen naar het bestuur. Wat vinden jullie?
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Tue, 31 May 2022 17:19:29 +0200
< @provincie-utrecht.nl>

RE: zoiets? (Korte paragraaf voor Tussenrapportage Wolf Q2)

kleinigheidjes

< @provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: zoiets? (Korte paragraaf voor Tussenrapportage Wolf Q2)

Hoi ! Zo iets voor de BIJ12 kwartaalrapportage?

Wolf gespot in Amersfoort en op de Utrechtse Heuvelrug

@bij!2.nl>

@gelderland.nl>;

@prvlimburg.nl>;

@provinciegroningen.nl>; @noord-holland.nl>
@bij!2.nl>;CC:

@noord-

Hallo allemaal,

Bij deze alvast de uitvraag of jullie willen nadenken over een stuk tekst voor in de Tussenrapportage (onderdeel 'Overig 
nieuws'). Het kan allerlei strekkingen hebben, maar graag wel gerelateerd aan recente ontwikkelingen & beleidsmatige zaken 
van jullie provincies (zoals terugblik, vooruitblik of voortgang wolven-/adviescommissies, subsidieregelingen, gesprekken

Nog even en het is weer zover: de 26 Tussenrapportage van dit jaar komt er weer aan (woensdag 15 juni). Dit keer gaat het over 
de (iets verkorte) periode van half februari tot en met april 2022.

Begin april werd er, na de eerste meldingen in 2018, weer een wolf gespot in de provincie Utrecht. Niet alleen bijzonder omdat 
Utrecht nog nauwelijks door wolven is bezocht, maar ook omdat een van de waarnemingen binnen de bebouwde kom van een 
redelijk grote stad was (Amersfoort). Dit is sinds de terugkeer van de wolf in 2015 slecht één keer eerder gebeurd. Het lijkt erop 
dat de wolf na ongeveer een week Utrecht weer is uitgetrokken. Tijdens die week is waarschijnlijk een ree ten prooi gevallen aan 
de wolf, aangezien de wolf op beeld is vastgelegd in de buurt van het ree. DNA-analyse kon dit alleen niet bevestigen. 
Bevestigde aanvallen op landbouwhuisdieren zijn er niet geweest. Omdat de provincie verwacht dat wolven zich op den duur 
vaker zullen laten zien en misschien zelfs zullen vestigen (wat hierna tussen komma’s staat kan weg mi, lange zin en het staat al 
elders) , met als gevolg dat landbouwhuisdieren als prooi kunnen gaan dienen, acht de provincie het noodzakelijk om vee- 
beschermende maatregelen te stimuleren. Op dit moment is de provincie Utrecht daarom aan het inventariseren of, en zo ja 
hoe, een subsidieregeling t.b.v. de aanschaf van wolf-werende maatregelen zoals rasters, opgesteld kan worden.

Verzonden: dinsdag 31 mei 2022 16:57
Aan: <

Ha
Zie onder 
Groet,

From:
Sent: 
To: 
Subject:

holland.nl>
Onderwerp: Planning & input gevraagd Tussenrapportage Wolf Q2

Van: <
Verzonden: dinsdag 24 mei 2022 12:22
Aan:
< @drenthe.nl>;

< @drenthe.nl>;
@overijssel.nl>;

@zeeland.nl>;
@flevoland.nl>;

@brabant.nl>;
@bij!2.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>;
@brabant.nl>; <

< @provinciegroningen.nl>;
@bij!2.nl>;
@bij!2.nl>;
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Hieronder de volledige planning:
Wanneer Wat

Uitslag bekend soort + individubepaling: Periode half februari - april 2022

Concept teksten Tussenrapportage naar BIJ 12

Kwartaaloverleg; bespreken conceptteksten

Publicatie Tussenrapportage

Alvast hartelijk dank!

A

Met vriendelijke groeten,

Leidseveer 2, 3511 SB Utrecht | www.BIJ12.nl
(Bbiil2.nlT

B: Werkt voor provincies

6/7 Inhoud Terugblik afgelopen periode Kaart verspreiding wolf Monitoring in de provincies Afhandeling schade Nieuws uit de provincies Overig wolvennieuws

èb
rj o 5)

Rond ma 
30 mei 
Rond di 
31 mei 
Di 7 juni 
(14:00) 
Wo 15 
juni

omwonenden, nieuwsbrieven, pilots, webinars etc.). Monitoring of schade(cijfers) komen in andere onderdelen aan bod. Het 
hoeft niet uitgebreid, mag ook enkel een update zijn.

Nieuws uit de 
provincies

• Jullie teksten ontvangen wij graag rond dinsdag 31 mei zodat wij voldoende tijd hebben om de teksten in elkaar te 
zetten t.b.v. het kwartaaloverleg op dinsdag 7 juni.
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Fri, 22 Jul 2022 14:15:57 +0200
< @provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>
RE: Wolf-werende sets en schadevergoeding

Hi

Groetjes

Met vriendelijke groet,

@pro vincie-utrecht.nl

$3h8 provincie:: Utrecht

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: donderdag 21 juli 2022 17:12

Onderwerp: Re: Wolf-werende sets en schadevergoeding

schadevergoeding loopt gewoon via BIJ12, subsidieregeling voor vergoeding deel kosten gemaakt bij aanschafHoi
raster zijn we ( ) mee bezig: voorwaarde dat er meerdere aanvallen in een week oid binnen een of twee

Weetje zo genoeg?

Groetjes

Outlook voor iOS downloaden

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: Wednesday, July 20, 2022 1:33:58 PM

< @provincie-utrecht.nl>Aan:
Onderwerp: Wolf-werende sets en schadevergoeding

Bedankt voor je snelle reactie, met deze update kan ik helemaal uit de voeten! 
Fijn weekend alvast,

Aan:
CC:

T:
E:

aangrenzende gemeente zijn geweest. Dit moet nog door gs (en ps) goedgekeurd worden en zal niet eerder dan volgend jaar 
gereed zijn. Zelf rasters aanschaffen om uit te lenen doen wij niet. Kan de FBE doen als ze budget over hebben, maar ik heb ze 
het niet gevraagd.

Provincie Utrecht
Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl

From:
Sent: 
To:
Cc:
Subject:

@provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>
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Ha

Ik hoop dat alles goed is daar met je.

aangehaakt. Ik kan je met haar

Ik hoor het wel of ik met bovenstaande van dienst kan zijn!

Groetjes

Met vriendelijke groet,

@pro vincie-utrecht.nl

9h8 provincie:: Utrecht

Provincie Noord Holland heeft 
in contact brengen, indien nodig.

T:
E:

Vanuit mijn vrijwilligerswerk bij Wolven in Nederland vernam ik dat Provincie Noord Holland (in navolging van Provincie 
Gelderland) nu bezig is met het beschikbaar stellen van twee wolf-werende noodsets (flexnetten) om tijdelijk in te kunnen 
zetten bij veehouders die net een (al dan niet vermoedelijke) wolvenaanval hebben gehad op hun dieren. Hier kan alleen 
aanspraak op gemaakt worden wanneer er schademelding aan BIJ 12 gedaan is.
Weet jij of hier in Utrecht ook al iets soortgelijks opgezet wordt?
En weet jij hoe het momenteel staat met de mogelijkheid tot indienen van schadevergoeding- aanvragen?

Provincie Utrecht
Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl
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Tue, 6 Sep 2022 12:00:20 +0200
< @provincie-utrecht.nl>

RE: concept wolvenplan in PS

Ha ik denk dat onze voortgangsrapportage van afgelopen juni voor nu voldoende is.

Pas naar PO met stukken als we een plan kunnen meesturen. En Mirjam had ook zo haar gedachten over hoe PS te betrekken

dan kunnen we altijd nog iets vergelijkbaars doen.

Heb jij nog reactie van Miriam, via of gekregen, op de mail over het te vroeg verschenen persbericht. Een reactie
van Miriam zou nog aanleiding kunnen zijn wel eerder een stand van zaken te schrijven oid.

Groet,

< @provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>

Hoi

Van:
Verzonden: dinsdag 6 september 2022 11:39

< @provincie-utrecht.nl>;Aan:

@drenthe.nl>;

< @brabant.nl>; @zeeland.nl>;

Hallo /collega’s,

Mvg,

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: dinsdag 6 september 2022 11:34

@flevoland.nl>; @gelderland.nl>;Aan:
@provinciegroningen.nl>;

bij de IPO route voor het wolvenplan. 
Als PS zelfvragen begint te stellen,

Zie bijgevoegde brief deze is voor de zomer naar de Staten van Fryslan gegaan. We hebben het concept niet gedeeld. PS is 
procesmatig - en dus niet inhoudelijk- geïnformeerd. Ze zijn altijd vrij om het te agenderen.

Zie bijgevoegde brief m.b.t. de wolf-voortgang aan de staten in provincie Friesland. Is het een idee om zoiets ook te 
organiseren, of is onze voortgangsrapportage van juni voldoende voor nu?

Verzonden: dinsdag 6 september 2022 11:44
Aan: <
Onderwerp: FW: concept wolvenplan in PS

From:
Sent: 
To: 
Subject:

@flevoland.nl>;
< @fryslan.frl>;

@prvlimburg.nl>;
@provinciegroningen.nl< @noord-holland.nl>;

Onderwerp: RE: concept wolvenplan in PS

@provinciegroningen.nl>;
< @drenthe.nl>;

@overijssel.nl>;

@gelderland.nl>;
< @drenthe.nl>;
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< @drenthe.nl>; @drenthe.nl>;

< @brabant.nl>; @zeeland.nl>;

Hoi

Groetjes

@flevoland.nl>Van:
Verzonden: dinsdag 6 september 2022 09:04

@provinciegroningen.nl>;
< @drenthe.nl>;

@drenthe.nl>;
< @brabant.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>;

Alvast bedankt!

Groet,

Provincie Flevoland

I | Afdeling Strategie en Beleid

<< Disclaimer»

Bij ons niet ter consultatie voorgelegd. Gedeputeerde de vraag voorgelegd, en zij heeft aangegeven dit niet te willen doen. 
Straks als het gereed is wel ter kennisgeving agenderen, plus daarbij een voorstel toe te voegen hoe we de provinciale punten 
willen uitwerken (wanneer en onder welke voorwaarden een subsidieregeling t.b.v. preventieve maatregelen bv.).

Persoansgegevens en privacy
De provinsje Fryslan giet sekuer mei jo persoansgegevens om en hannelet neffens de Algemene verordening gegevensbescherming en de Uitvoeringswet

De informatie in dit bericht is alleen bestemd voor de geadresseerde. Is dit bericht niet voor u bedoeld? Dan vragen wij u om de 
inhoud niet te gebruiken, maar ons te informeren door het bericht te beantwoorden en daarna te verwijderen. Alvast hartelijk 
bedankt voor uw hulp.

Dag allen,
Ik begrijp dat het aan provincies zelf is om te bepalen of zij het concept wolvenplan ter consultatie voorleggen aan Provinciale 
Staten. Mijn gedeputeerde wil in zijn afweging graag betrekken of dat in andere provincie wel gebeurt / is gebeurd. Kunnen 
jullie aangeven of jullie het concept wolvenplan (ter consultatie) aan PS hebben voorgelegd of dat nog voornemens zijn om te 
doen?

Aan:
< @fryslan.frl>;
< @drenthe.nl>;

@prvlimburg.nl>;
@provinciegroningen.nl

@zeeland.nl>;
@provinciegroningen.nl

< @noord-holland.nl>;
Onderwerp: RE: concept wolvenplan in PS

< @noord-holland.nl>;
Onderwerp: RE: concept wolvenplan in PS

Provincie Flevoland | Postbus 55 | 8000 AB Lelystad | www.flevoland.nl 
@flevoland |

***disclaimer***
http://www.flevoland.nl/Informatie/Disclaimer-e-mail

@gelderland.nl>; <
< @fryslan.frl>;

@overijssel.nl>;
@prvlimburg.nl>;

< @drenthe.nl>;
@overijssel.nl>;
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Algemene verordening gegevensbescherming. Lês hjir üs Privacyferklearring.

Persoonsgegevens en privacy
De provincie Fryslan gaat zorgvuldig om met uw persoonsgegevens en handelt overeenkomstig de Algemene verordening gegevensbescherming en de Uitvoeringswet 

Algemene verordening gegevensbescherming. Lees hier onze Privacyverklaring.



Wed, 21 Sep 2022 12:57:52 +0200
< @fbeutrecht.nl>; @fbeutrecht.nl>;

@fbeutrecht.nl>; @bijl2.nl"' < @bijl2.nl>;
@provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>; "

< @provincie-utrecht.nl>;@provincie-utrecht.nl>;
< @rudutrecht.nl>; @rudutrecht.nl>;

@rudutrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>; "

@provincie-utrecht.nl>;

@rudutrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>; "
Subject: Ter info: Tussenrapportage wolf 21 september 2022

Eventuele vragen of opmerkingen kunnen naar communicatie@biil2.nl gestuurd worden!

Groetjes

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

From:
Sent: 
To:

Zojuist heeft BIJ12 de nieuwe tussenrapportage over de activiteit van de wolf in Nederland gepubliceerd. De rapportage is 
ook weer opgemaakt in een digitaal magazine. Ook is er een PDF-versie. In deze tussenrapportage geven we inzicht in de 
periode 1 mei tot en met 31 juli 2022.

Tussenrapportage delen op social media?
• Deel via Linkedln
• Deel via Twitter

@provincie-utrecht.nl>; "
< @provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;
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Mon, 26 Sep 2022 10:52:04 +0200
@provincie-utrecht.nl>

Hoi

Microsoft Teams-vergadering

iaën । Deelnemen op neiweo

vergaderings-id
Wachtwoordcod
Teams downloai

Meer informatie | Opties voor vergadering

Deelnemen op uw computer of via de mobiele app
Klik hier om deel te nemen aan de vergadering

Ergens volgend jaar zal het nieuwe interprovinciale wolvenplan klaar liggen, met de bijgevoegde (nu nog in concept) 
toegevoegde interventierichtlijn.
Ik zou graag even met jou sparren over met wie we deze richtlijnen moeten bespreken om zo te komen tot werkbare regels en 
protocollen (met name op het gebied van aanrijdingen relevant)

Wolvenrichtlijnen - wie betrekken bij uitwerken in provinciale regels/protocollen?
Bijlage Interprovinciaal Wolvenplan_lnterventierichtlijnen probleemsituaties wolf V 15-9-2022 Opm

From:
Sent:
To:
Subject: 
Attachments:
LOW.docx
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Thu, 29 2022 16:00:57+0200
< @provincie-utrecht.nl>; @provincie-<

< @provincie-utrecht.nl>
RE: Statenbrief Wolvenplan en termijnagenda RGW

Ik neme het zo mee bij de volgende update

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: donderdag 29 september 2022 12:17

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: Statenbrief Wolvenplan en termijnagenda RGW

Top! Passen jullie dat aan in de termijnagenda? Thanks!

Groetjes,

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 28 september 2022 16:51

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>;

Onderwerp: RE: Statenbrief Wolvenplan en termijnagenda RGW

Ja, akkoord.

Met vriendelijke groet

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 28 september 2022 16:43

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>;

Onderwerp: RE: Statenbrief Wolvenplan en termijnagenda RGW

Bedankt voor de update

Met vriendelijke groet,

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 28 september 2022 16:34

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>;

Onderwerp: RE: Statenbrief Wolvenplan en termijnagenda RGW

Aan:
CC:

Aan:
CC:

Aan:
CC:

Aan:
CC:

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>;

From:
Sent:
To:
utrecht.nl>
Cc:
Subject:

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>
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Hoi dit jaar niet meer, maar er komt wel een statenbrief ter info in Q1 2023 (dat is de laatste IPO planning)

Met vriendelijke groet

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 28 september 2022 11:02

< @provincie-utrecht.nl>Aan:
Onderwerp: Statenbrief Wolvenplan

Hi

Hartelijke groet,

Natuur, Landbouw, Bodem en Water, Sport, Bestuur

Provincie Utrecht | Archimedeslaan 6, 3584 BA Utrecht | Postbus 80300, 3508 TH Utrecht
| Email: @provincie-utrecht.nl |Telefoon

De afronding van het interprovinciale Wolvenplan is doorgeschoven naar Q1 2023.
Omdat het plan ook eigen afwegingsruimte bevat om een en ander beleidsmatig in te vullen hoe we met de wolf in Utrecht willen 
omgaan zal het daardoor eerst als B-stuk worden voorgelegd aan GS met statenbrief voor PS. Omdat we afhankelijk zijn van 
IPO zijn exacte datums nog niet te geven.

Een snelle vragen: komt er dit jaar nog een statenbrief Wolvenplan?
vraagt dat in het kader van de termijnagenda RGW. Ik hoor het graag en alvast dank!
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Fri, 28 Oct 2022 12:56:24 +0200
@provincie-utrecht.nl>;

SÉ vraag_antwoord Pointer uitzending.docx

Ha we hebben nog tot/met woensdag dus met sturen naar kunnen we nog even wachten tot wij eenen

Verder is het misschien goed om ook onze verwachtingen nog kort te duiden. Daarbij denk ik aan iets als: de wolf vestigt zich in
gebieden die zich landschappelijk kenmerken door. Een landschapsvorm die in Utrecht niet voorkomt waardoor we

Groet,

< @provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: Wolvenvragen Pointer - wil jij checken en dan doorsturen naar

?en

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: donderdag 27 oktober 2022 16:02

< @provincie-utrecht.nl>< @provincie-utrecht.nl>;Aan:
Onderwerp: Fwd: Vragen Pointer

Dag en

De deadline is aanstaande donderdag, is dat haalbaar voor jullie?

FW: Wolvenvragen Pointer - wil jij checken en dan doorsturen naar 
vraag_antwoord Pointer uitzending.docx

Verzonden: vrijdag 28 oktober 2022 10:40
Aan: <

dan ook de voorzichtige verwachting hebben dat de wolf de provincie Utrecht niet zal kiezen als vestigingsgebied. Maar ook dit is 
een punt dat jullie veel beter kunnen beoordelen. Wel of niet iets over een toekomstvoorspelling op nemen?

Het televisieprogramma Pointer gaat een uitzending wijden aan de wolf. Zouden jullie mij willen helpen met de beantwoording 
van onderstaande vragen?

afgestemde reactie hebben, toch?
Zie word bijlage.
Het leek me goed om even te schetsen hoe het zit met de wolf in onze provincie. Dat heb ik dus toegevoegd.

Hoi
Zie vragen hieronder en mijn antwoorden in rood. Kan jij eventueel aanvullen/verbeteren en dan doorsturen naar

Hoi
Zie hieronder in rood onze antwoorden.

From:
Sent:
To:
utrecht.nl>
Subject: 
Attachments:

heeft een OneDrive voor Bedrijven-bestand met u gedeeld. Klik op de 
onderstaande koppeling om het bestand te bekijken.
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Alvast veel dank!

Met vriendelijke groet,

Landbouw, Natuur, Bodem&Water, Sport en Bestuur

@kro-ncrv.nl>Van:
Verstuurd: donderdag 27 oktober 2022 10:38

@provincie-utrecht.nl>

Beste

Met vriendelijke groet,

Redactie Pointer

Voor Pointer KRO-NCRV zijn wij bezig met het voorbereiden van een uitzending over de wolf.
Hiervoor doen wij onder andere een rondgang langs de provincies. Zoals besproken hierbij onze vragen. 
Graag zien wij de antwoorden voor volgende week donderdag tegemoet.

Ik ben bereikbaar via onderstaand telefoonnummer.
Alvast bedankt!

Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl

Zolang de wolf zich nog niet gevestigd heeft en er enkel sprake is van zwervende wolven, keert de provincie, via BIJ12, een 
tegemoetkoming in schade uit, in geval bedrijfsmatig gehouden schapen of geiten door een wolf/wolven is/zijn gedood. Ook na 
vestiging van de wolf is er nog 3 jaar sprake van een tegemoetkoming zonder dat preventieve maatregelen hoeven te worden 
toegepast. 3 jaar na vestiging van de wolf is dat niet meer aan de orde. Een tegemoetkoming wordt dan enkel verstrekt in geval 
men preventieve maatregelen heeft ingezet, maar deze onverhoopt niet hebben gewerkt (omgewaaid raster b.v.). 3 jaar na 
vestiging is het de houder van vee zijn/haar verantwoordelijkheid om zijn/haar dieren zo te huisvesten dat deze beschermd zijn 
tegen roofdieren. Deze verantwoordelijkheid om als houder van dieren je gehouden dieren te beschermen tegen roofdieren is 
vastgelegd in het Besluit houders van dieren (artikel 1.6, 2.70 en 3.12).

Aan:
Onderwerp: Vragen Pointer

@ Hoeveel subsidie is er in 2021 uitgekeerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
N.v.t.

Vragen:
@ Hoeveel subsidie is er in 2021 gereserveerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
N.v.t.
Toelichting: De provincie Utrecht heeft nog geen gevestigde wolven en derhalve geen leefgebied aangewezen. Subsidie voor 
wolfwerende maatregelen is pas aan de orde zodra wolven zich gevestigd hebben (1/2 jaar in een gebied waargenomen), voor 
het door de dan door provincie aangewezen leefgebied. Of wij die subsidie dan gaan verstrekken en voor hoeveel jaar, daarover 
is nog geen besluit genomen.
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@ Europese regels stellen dat de subsidie per veehouder maximaal 20.000 euro per veehouder mag zijn. Volgens sommigen zijn 
de kosten voor het plaatsen van een goed wolfwerend raster veel hoger (zeker bij de bedrijfsmatige veehouders). Vindt u dat er 
meer geld beschikbaar moet komen om deze veehouders te ondersteunen in het nemen van wolfwerende maatregelen? Of is 
de subsidieregeling zoals deze nu is afdoende?
Omdat wij hiermee nog geen ervaring hebben, kunnen wij hier geen uitspraken over doen.

@ Tot wanneer loopt de subsidieregeling? Is er zicht op een verlenging van deze subsidieregeling?
N.v.t.. Maar mocht het in de toekomst aan de orde zijn, zie antwoord op vraag 1. Hierover is nog geen besluit genomen in de 
provincie Utrecht.

@ Kan er in de toekomst nog door de wolf veroorzaakte schade worden geclaimd in uw provincie als veehouders geen 
wolfwerende maatregelen hebben genomen? Als er niet meer geclaimd kan worden zonder wolfwerende maatregelen, per 
wanneer zou dat dan ingaan?
Zie antwoord 1.

@ Bent u van mening dat afschot en beheer van de wolf noodzakelijk is in uw provincie om schade zoveel mogelijk te 
beperken?
N.v.t.

@ Hoeveel subsidie is er in 2022 gereserveerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
N.v.t.

@ Geldt de subsidie in uw provincie alleen voor geiten- en schapenhouders? Of kunnen eigenaren (bedrijfsmatig of hobby) ook 
aanspraak maken op een subsidie voor dit soort maatregelen als zij andere boerderijdieren houden (zoals koeien en paarden)? 
N.v.t.

@ Hoeveel subsidie is er tot nu toe in 2022 uitgekeerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
N.v.t.
@ Wie kan er in uw provincie aanspraak maken op de subsidie voor wolfwerende maatregelen? Zijn dat alleen bedrijfsmatige 
veehouders of ook hobbyboeren?
N.v.t.
Toelichting: Op basis van het huidige interprovinciale wolvenplan is afgesproken dit enkel voor bedrijfsmatig gehouden schapen 
en geiten uit te keren. Het wolvenplan wordt op dit moment herzien. Daarin kunnen andere afspraken naar voren komen.



Tue, 1 Nov 2022 14:14:46 +0100
< @provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;<

Subject:

Veel dank voor jullie hulp! Ik stem nog even met Mirjam af en zal de antwoorden daarna doorsturen naar de journalist.

Met vriendelijke groet,

Landbouw, Natuur, Bodem&Water, Sport en Bestuur

PROVINCIE " UTRECHT

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: dinsdag 1 november 2022 11:54

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: Vragen Pointer

en

@provincie-utrecht.nl> 
RE: Vragen Pointer

Aan:
CC:

From:
Sent: 
To:
Cc:

In het Interprovinciale geldende Wolvenplan kunt u de tot nu gehanteerde systematiek met betrekking tot eventuele subsidies 
voor preventieve maatregelen en de mogelijke tegemoetkomingen in de schade nalezen.

Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl

Vragen:
@ Hoeveel subsidie is er in 2021 gereserveerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie? 
N.v.t. en dus zijn er geen subsidiemiddelen gereserveerd.

Hoi
Hierbij onze reactie, afgestemd met 
Groetjes!

Informatie vooraf: Stand van zaken wolf provincie Utrecht
In april van dit jaar is er een wolf gezien, en op beeld vastgelegd, in Amersfoort. In de dagen daaromheen zijn er bij het 
wolvenmeldpunt meerdere meldingen binnengekomen, onder andere drie onzekere meldingen op 1 en 2 april tussen Zeist en 
Doorn, een onzekere melding op 4 april ten oosten van Leusden en op 6 april 's ochtends vroeg in Amersfoort. Later die dag 
kwamen er ook nog meldingen vanaf een aantal plekken op de Utrechtse Heuvelrug tussen Hilversum, Bilthoven en Soest. Het 
is niet uitgesloten dat het bij deze meldingen steeds om hetzelfde dier ging.
Het was niet de eerste keer dat er een melding van een wolf in de provincie Utrecht werd gedaan. In 2018 liep een wolf van 
Bennekom, via Veenendaal naar Bunschoten-Spakenburg en verdween nabij Putten op de Veluwe uit het zicht. Ook is de 
mannelijke wolf die zich in Vlaanderen heeft gesetteld (bekend onder de naam August), in de zomer van 2018 
hoogstwaarschijnlijk door de provincie Utrecht gelopen, maar is hier toen niet gesignaleerd. Wel werd hij toen in Flevoland en 
in Geldermalsen gezien.
(bron: Wolf gespot in Amersfoort en op de Utrechtse Heuvelrug | provincie Utrecht (provincie-utrecht.nl)

@provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>;
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@ Hoeveel subsidie is er tot nu toe in 2022 uitgekeerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: donderdag 27 oktober 2022 16:02

< @provincie-utrecht.nl>< @provincie-utrecht.nl>;Aan:
Onderwerp: Fwd: Vragen Pointer

Dag en

@ Tot wanneer loopt de subsidieregeling? Is er zicht op een verlenging van deze subsidieregeling? 
N.v.t.. Zie antwoord op vraag 1.

Situatie in Utrecht: Subsidie voor wolfwerende maatregelen is pas aan de orde zodra wolven zich gevestigd hebben (1/2 jaar in 
een gebied waargenomen), voor het in dat geval door de provincie aan te wijzen leefgebied. Dit is nog niet het geval, zie Stand 
van zaken.
Zolang de wolf zich nog niet gevestigd heeft en er enkel sprake is van zwervende wolven, keert de provincie, via BIJ12 
(uitvoeringsorganisatie voor alle provincies), een tegemoetkoming in schade uit, in geval bedrijfsmatig gehouden schapen of 
geiten door een wolf/wolven is/zijn gedood.

@ Europese regels stellen dat de subsidie per veehouder maximaal 20.000 euro per veehouder mag zijn. Volgens sommigen zijn 
de kosten voor het plaatsen van een goed wolfwerend raster veel hoger (zeker bij de bedrijfsmatige veehouders). Vindt u dat er 
meer geld beschikbaar moet komen om deze veehouders te ondersteunen in het nemen van wolfwerende maatregelen? Of is 
de subsidieregeling zoals deze nu is afdoende?
Zoals gezegd is er op dit moment nog geen sprake van een subsidieregeling en kunnen we hier geen uitspraken over doen.

@ Kan er in de toekomst nog door de wolf veroorzaakte schade worden geclaimd in uw provincie als veehouders geen 
wolfwerende maatregelen hebben genomen? Als er niet meer geclaimd kan worden zonder wolfwerende maatregelen, per 
wanneer zou dat dan ingaan?
Zie antwoord 1. We zien dit als onderwerp om het als provincies gezamenlijk over eens te zijn/worden (herziening 
interprovinciaal wolvenplan).

@ Bent u van mening dat afschot en beheer van de wolf noodzakelijk is in uw provincie om schade zoveel mogelijk te 
beperken?
N.v.t.

@ Hoeveel subsidie is er in 2022 gereserveerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
N.v.t.

@ Hoeveel subsidie is er in 2021 uitgekeerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
N.v.t.

@ Geldt de subsidie in uw provincie alleen voor geiten- en schapenhouders? Of kunnen eigenaren (bedrijfsmatig of hobby) ook 
aanspraak maken op een subsidie voor dit soort maatregelen als zij andere boerderijdieren houden (zoals koeien en paarden)? 
N.v.t.

N.v.t.
@ Wie kan er in uw provincie aanspraak maken op de subsidie voor wolfwerende maatregelen? Zijn dat alleen bedrijfsmatige 
veehouders of ook hobbyboeren?
N.v.t.
Toelichting: Op basis van het huidige interprovinciale wolvenplan is afgesproken dit enkel voor bedrijfsmatig gehouden schapen 
en geiten uit te keren. Het wolvenplan wordt op dit moment herzien. Daarin kunnen andere afspraken naar voren komen.
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De deadline is aanstaande donderdag, is dat haalbaar voor jullie?

Alvast veel dank!

Met vriendelijke groet,

Landbouw, Natuur, Bodem&Water, Sport en Bestuur

@kro-ncrv.nl>Van:
Verstuurd: donderdag 27 oktober 2022 10:38

@provincie-utrecht.nl>

Beste

Met vriendelijke groet,

Redactie Pointer

Voor Pointer KRO-NCRV zijn wij bezig met het voorbereiden van een uitzending over de wolf.
Hiervoor doen wij onder andere een rondgang langs de provincies. Zoals besproken hierbij onze vragen. 
Graag zien wij de antwoorden voor volgende week donderdag tegemoet.

Ik ben bereikbaar via onderstaand telefoonnummer.
Alvast bedankt!

Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht
www.provincie-utrecht.nl

Het televisieprogramma Pointer gaat een uitzending wijden aan de wolf. Zouden jullie mij willen helpen met de beantwoording 
van onderstaande vragen?

Aan:
Onderwerp: Vragen Pointer

Vragen:
@ Hoeveel subsidie is er in 2021 gereserveerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
@ Hoeveel subsidie is er in 2021 uitgekeerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
@ Hoeveel subsidie is er in 2022 gereserveerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
@ Hoeveel subsidie is er tot nu toe in 2022 uitgekeerd voor wolfwerende maatregelen in uw provincie?
@ Wie kan er in uw provincie aanspraak maken op de subsidie voor wolfwerende maatregelen? Zijn dat alleen bedrijfsmatige 
veehouders of ook hobbyboeren?
@ Geldt de subsidie in uw provincie alleen voor geiten- en schapenhouders? Of kunnen eigenaren (bedrijfsmatig of hobby) ook 
aanspraak maken op een subsidie voor dit soort maatregelen als zij andere boerderijdieren houden (zoals koeien en paarden)?
@ Tot wanneer loopt de subsidieregeling? Is er zicht op een verlenging van deze subsidieregeling?
@ Europese regels stellen dat de subsidie per veehouder maximaal 20.000 euro per veehouder mag zijn. Volgens sommigen zijn 
de kosten voor het plaatsen van een goed wolfwerend raster veel hoger (zeker bij de bedrijfsmatige veehouders). Vindt u dat er
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meer geld beschikbaar moet komen om deze veehouders te ondersteunen in het nemen van wolfwerende maatregelen? Of is 
de subsidieregeling zoals deze nu is afdoende?
@ Kan er in de toekomst nog door de wolf veroorzaakte schade worden geclaimd in uw provincie als veehouders geen 
wolfwerende maatregelen hebben genomen? Als er niet meer geclaimd kan worden zonder wolfwerende maatregelen, per 
wanneer zou dat dan ingaan?
@ Bent u van mening dat afschot en beheer van de wolf noodzakelijk is in uw provincie om schade zoveel mogelijk te 
beperken?



Wed, 2 Nov 2022 14:02:41 +0100

@provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: conceptreactie op: wolven email/oproep

DEF Schade door de

< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: conceptreactie op: wolven email/oproep

zou dit familie zijn van ?

Beste

Aan:
CC:

Aan:
CC:

Subject: 
Attachments:

Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 13:42

Dank voor het uiten van uw zorgen. Wij begrijpen dat houders van dieren zich zorgen maken over de komst van de wolf in de 
provincie Utrecht en dat een tegemoetkoming in schade niet de gewenste oplossing is om de emotionele schade tegemoet te 
komen. Echter, het houden van dieren, of dit nu kleinere dieren zijn zoals kippen en konijnen, of grotere dieren zoals schapen, 
geiten, koeien en paarden, gaat gepaard met de verplichting om die dieren zelf te beschermen tegen roofdieren, paragraaf 2, 
Artikel 1.6 van het Besluit houders van dieren: 'Een dier wordt, indien het niet in een gebouw wordt gehouden, bescherming 
geboden tegen slechte weersomstandigheden, gezondheidsrisico's en zo nodig roofdieren'. De bescherming van grotere dieren 
in weilanden tegen wolven kan niet anders dan via wolfwerende rasters. Net als dat vrijlopende kippen alleen beschermd 
kunnen worden tegen vossenpredatie door ze te houden achter een vossenwerend rasters. Men kan er voor kiezen die niet te 
plaatsen en de dieren dan zo wel enigszins te beschermen door ze tegen de schemering en 's nachts, op het moment dat 
wolven het meest actief zijn, binnen te houden. Dit geeft geen 100% garantie dat ze overdag niet gedood worden of verwond 
raken door wolven, maar verkleint het risico wel. De provincies waar wolven zich gevestigd hebben komen dierhouders 
tegemoet door subsidie te verstrekken voor de aanschaf van wolfwerende rasters.

Ik kwam nog een interessant artikel tegen uit Duitsland m.b.t. paarden en wolven, zie bijlage. Niet heel veel schokkends: ook 
paarden kan je eigenlijk alleen goed beschermen met een goed elektrisch raster. Maar ik vond de foto's wel mooi: fig 11 - wolf 
duidelijk op zijn hoede voor het schrikdraad). Zijn toch veel mooier, die wolfwerende rasters (fig. 13) t.o.v. een lelijk draadje 
waar je paard zo doorheen rent (fig 14)? Ik snap wel dat zo'n echt raster ook veel ander wild tegenhoudt, zoals een das, wild 
zwijn enzo, maar die wilde die boeren toch ook al niet op hun land hebben ...

Dit is misschien wel een betere link om mee te sturen aan de bezorgde burger: 
Wolvenschade voorkomen en/of beperken (bijl2.nl)

Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 13:54

RE: conceptreactie op: wolven email/oproep
CDPNews23_Automn2021-Solmsenetal. Paarden en wolvenaanvallen in Duitsland.pdf

Genoeg nu even over wolven. Door naar andere zaken 
Groetjes

We zouden er nog de flyer bij kunnen doen, 
wolf aan landbouwhuisdieren (A4-document) (A4-document) (bijl2.nl)

From:
Sent: 
To: @provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

@beiden, lezen jullie mee/verbeteren jullie waar nodig? Merci!
- jou meegenomen in cc. omdat jij wellicht ook nog wel mooie toevoegingen hebt/verbeterpunten, maar het is 

niet strikt noodzakelijk dat je hier tijd en energie in steekt hoor
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Met vriendelijke groet

@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: wolven

i

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: dinsdag 1 november 2022 13:18

@provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: wolven

Ik ga mijn best doen met mijn collega's.

Groetjes

@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: FW: wolven

Hoi

Kan jij naar deze ingekomen brief kijken? Een bevestiging van ontvangst heb ik verstuurd.

Groet,

Aan:
CC:

Aan:
CC:

Aan:
CC:

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

Van:
Verzonden: dinsdag 1 november 2022 13:35

Van:
Verzonden: dinsdag 1 november 2022 12:39

Wolven kwamen, totdat mensen ze via de jacht hebben weten uit te roeien, in heel Europa, inclusief Nederland, voor. Sinds de 
wolf goed beschermd is, weet de soort zich te herstellen. Dit herstel gaat in elk gebied waar hij/zij zich opnieuw vestigt, 
gepaard met weerstand.

Dankjewel 
Grt

Aan uw oproep om te werken aan een beleidswijziging om de toename aan wolven in de provincie Utrecht te stoppen kunnen 
wij niet direct tegemoetkomen. De provincie Utrecht werkt wel, in Interprovinciaal verband (IPO), aan een herziening van het 
huidige Interprovinciaal wolvenplan (wolvenplan 24022018 (bijl2.nl)). Die beleidswijzingen die daarin zullen voorkomen zijn 
allen binnen de huidige wettelijke kaders. Zoals u waarschijnlijk zult weten is de wolf wettelijk strikt beschermd, en is afwijken 
van die bescherming slecht zeer beperkt mogelijk, zeker in situaties waar de soort zich qua aantallen nog in een ongunstige 
situatie begeeft, zoals in Nederland het geval is. Die uitzonderingen staan beschreven in het huidige wolvenplan op pag. 14t/m 
16.
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@gmail.com>Van:

@provincie-utrecht.nl>

Met vriendelijke groet,

Eigenaren van pony's en paarden staan hier natuurlijk heel emotioneel in en zullen altijd kiezen voor het dierenwelzijn van de 
dieren die hen zo dierbaar zijn, boven het belang van het hebben van wolven in ons land. Dat zullen jullie toch kunnen 
begrijpen. Wolven zijn in onze ogen invasieve exoten die verwijderd moeten worden.

Het aantal wolven, ook in onze provincie, is aan het toenemen en zal blijven toenemen als er niet ingegrepen wordt. Een 
beleidswijziging op dit punt kost tijd, veel tijd. Ik vraag om hier snel mee te beginnen en niet te wachten tot de zaak volledig uit 
de hand gelopen is.

Een schaderegeling is voor ons natuurlijk een lachertje, als het niet zo triest is. Het gaat hier natuurlijk niet om de vleesprijs, 
maar om diepgevoelde emotionele schade. Het is mij bekend hoe organisaties als natuurmonumenten hier in staan. Om die 
reden heb ik na 22 jaar mijn lidmaatschap opgezegd.

Verzonden: dinsdag 1 november 2022 12:25
Aan:
Onderwerp: wolven

Nu de aanvallen van wolven op vee enorm toenemen en zich uitbreiden, niet alleen schapen worden aangevallen, maar ook 
runderen en pony's, maak ik mij grote zorgen. Als dit zo doorgaat zijn mijn bejaarde paarden niet veilig meer. Uit het oogpunt 
van dierenwelzijn en gezondheid hebben ze een inloopstal, waardoor ze heel veel buiten in de wei zijn. Een paard met 
artrose opsluiten in een stal is geen optie, dan verergert de artrose, ze hebben veel kalme beweging nodig. Dan maar door heel 
Nederland hoog rasterwerk neerzetten om wolven buiten te houden vind ik geen optie. Dat zou uiteindelijk op duizenden 
kilometers hekwerk neerkomen.

Als er meer aanvallen op pony's en paarden gaan komen, zal de weerstand tegen de wolf exponentieel toenemen. Er zijn 
honderdduizenden pony- en paardeneigenaren in Nederland. Dan komt de weerstand niet alleen van de boeren, maar ook uit 
de burgerij.
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Thu, 3 Nov 2022 15:36:12 +0100
@provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>

RE: conceptreactie op: wolven email/oproep

prima antwoord. Ik zou niet te veel vooruit lopen op de toekomst (groene stuk). Antwoord primair vanuit bestaand
beleid.

Geen idee of dit familie is Er zijn die kant op veel

@provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: conceptreactie op: wolven email/oproep

Ha goed antwoord zo. Het is wellicht niet wat hij horen wil maar het kan maar beter duidelijk zijn hoe de feiten zijn.

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 15:01

@provincie-utrecht.nl>;Aan:

Onderwerp: RE: conceptreactie op: wolven email/oproep

Hoi

Ik heb van begrepen dat ze een en ander aan informatie op de provinciale website wilde plaatsen, o.a. naar aanleiding van
bijgaande mail (waar jij ook inhoudelijk bij betrokken was geweest, toch?). Als dat al het geval is, goed om daar naar te
verwijzen, of om te bevragen dat die er komt, anders krijgen we alleen maar meer van dit soort emails... Voel je

Groet,

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 13:54

< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: conceptreactie op: wolven email/oproep

< @provincie-utrecht.nl>@provincie-utrecht.nl>;

Aan:
CC:

Aan:
CC:

From:
Sent: 
To:

Van: <
Verzonden: donderdag 3 november 2022 15:08

Overigens zie ik dit ook weer als een onderstreping van hoe we enorm veel moeten gaan communiceren rond het wolvenplan 
maar dat had ik al als input meegegeven vorige week op de input die voor de BACVP werd gevraagd.
Ik heb één zin in rood toegevoegd.
Groet,

Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 13:42
Aan: <

sowieso vrij om passages uit de bijlage te knippen en plakken @ Onderstaand twee kleine aanpassingen (in geel) wat volgens 
mij weg kan.

We zouden er nog de flyer bij kunnen doen, maar wellicht werkt dat wel niet zo goed bij deze persoon? DEF Schade door de 
wolf aan landbouwhuisdieren (A4-document) (A4-document) (bijl2.nl)

Cc:
Subject:

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>;
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@provincie-utrecht.nl>CC:
Onderwerp: conceptreactie op: wolven email/oproep

zou dit familie zijn ?

Beste

es. rtwee keer gezien in de provincie en doorgetrokken naar andere leefgebieden. Eea gebaseerd op basis van registraties.
Desalniettemin heeft ook in Utrecht de wolf beleidsaandacht met eventueel op termijn ook een daaraan verbonden
subsidieregeling.

Met vriendelijke groet

@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: wolven

i

< @provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>

Aan:
CC:

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

Aan uw oproep om te werken aan een beleidswijziging om de toename aan wolven in de provincie Utrecht te stoppen kunnen 
wij niet direct tegemoetkomen. Zoals u waarschijnlijk zult weten is de wolf wettelijk strikt beschermd, en is afwijken van die 
bescherming slecht zeer beperkt mogelijk, zeker in situaties waar de soort zich qua aantallen nog in een ongunstige situatie 
begeeft, zoals in Nederland het geval is. De provincie Utrecht werkt wel, in Interprovinciaal verband (IPO), aan een herziening 
van het huidige Interprovinciaal wolvenplan (wolvenplan 24022018 (bijl2.nl)). De beleidswijzingen die daarin zullen voorkomen 
zijn allen binnen de geldende wettelijke kaders. Die uitzonderingen staan beschreven in het huidige wolvenplan op pag. 14 t/m 
16. Overigens is het aantal gesignaleerde wolven in de provincie Utrecht tot nu toe minimaal. De wolf is de afgelopen jaren

Dank voor het uiten van uw zorgen. Wij begrijpen dat houders van dieren zich zorgen maken over de komst van de wolf in de 
provincie Utrecht en dat een tegemoetkoming in schade niet de gewenste oplossing is om de emotionele schade tegemoet te 
komen. Echter, het houden van dieren, of dit nu kleinere dieren zijn zoals kippen en konijnen, of grotere dieren zoals schapen, 
geiten, koeien en paarden, gaat gepaard met de verplichting om die dieren zelf te beschermen tegen roofdieren, paragraaf 2, 
Artikel 1.6 van het Besluit houders van dieren: 'Een dier wordt, indien het niet in een gebouw wordt gehouden, bescherming 
geboden tegen slechte weersomstandigheden, gezondheidsrisico's en zo nodig roofdieren'. De bescherming van grotere dieren 
in weilanden tegen wolven kan niet anders dan via wolfwerende rasters. Net als dat vrijlopende kippen alleen beschermd 
kunnen worden tegen vossenpredatie door ze te houden achter een vossenwerend rasters. Men kan er voor kiezen die niet te 
plaatsen en de dieren dan zo wel enigszins te beschermen door ze tegen de schemering en 's nachts, op het moment dat 
wolven het meest actief zijn, binnen te houden. Dit geeft geen 100% garantie dat ze overdag niet gedood worden of verwond 
raken door wolven, maar verkleint het risico wel. De provincies waar wolven zich gevestigd hebben, worden de dierhouders 
tegemoet gekomen door subsidie te verstrekken voor de aanschaf van wolfwerende rasters.

Van:
Verzonden: dinsdag 1 november 2022 13:35

Verzonden: dinsdag 1 november 2022 13:18
Aan:

Wolven kwamen, totdat mensen ze via de jacht hebben weten uit te roeien, in heel Europa, inclusief Nederland, voor. Sinds de 
wolf beschermd is, weet de soort zich te herstellen. Dit herstel gaat in elk gebied waar hij/zij zich opnieuw vestigt, gepaard met 
weerstand.

Dankjewel 
Grt

@beiden, lezen jullie mee/verbeteren jullie waar nodig? Merci!
- jou meegenomen in cc. omdat jij wellicht ook nog wel mooie toevoegingen hebt/verbeterpunten, maar het is 

niet strikt noodzakelijk dat je hier tijd en energie in steekt hoor @.
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< @provincie-utrecht.nl>CC:
Onderwerp: RE: wolven

Ik ga mijn best doen met mijn collega's.

Groetjes

@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: FW: wolven

Hoi

Kan jij naar deze ingekomen brief kijken? Een bevestiging van ontvangst heb ik verstuurd.

Groet,

@gmail.com>Van:

@provincie-utrecht.nl>

Met vriendelijke groet,

Aan:
CC:

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

Eigenaren van pony's en paarden staan hier natuurlijk heel emotioneel in en zullen altijd kiezen voor het dierenwelzijn van de 
dieren die hen zo dierbaar zijn, boven het belang van het hebben van wolven in ons land. Dat zullen jullie toch kunnen 
begrijpen. Wolven zijn in onze ogen invasieve exoten die verwijderd moeten worden.

Het aantal wolven, ook in onze provincie, is aan het toenemen en zal blijven toenemen als er niet ingegrepen wordt. Een 
beleidswijziging op dit punt kost tijd, veel tijd. Ik vraag om hier snel mee te beginnen en niet te wachten tot de zaak volledig uit 
de hand gelopen is.

Een schaderegeling is voor ons natuurlijk een lachertje, als het niet zo triest is. Het gaat hier natuurlijk niet om de vleesprijs, 
maar om diepgevoelde emotionele schade. Het is mij bekend hoe organisaties als natuurmonumenten hier in staan. Om die 
reden heb ik na 22 jaar mijn lidmaatschap opgezegd.

Van:
Verzonden: dinsdag 1 november 2022 12:39

Verzonden: dinsdag 1 november 2022 12:25
Aan:
Onderwerp: wolven

Nu de aanvallen van wolven op vee enorm toenemen en zich uitbreiden, niet alleen schapen worden aangevallen, maar ook 
runderen en pony's, maak ik mij grote zorgen. Als dit zo doorgaat zijn mijn bejaarde paarden niet veilig meer. Uit het oogpunt 
van dierenwelzijn en gezondheid hebben ze een inloopstal, waardoor ze heel veel buiten in de wei zijn. Een paard met 
artrose opsluiten in een stal is geen optie, dan verergert de artrose, ze hebben veel kalme beweging nodig. Dan maar door heel 
Nederland hoog rasterwerk neerzetten om wolven buiten te houden vind ik geen optie. Dat zou uiteindelijk op duizenden 
kilometers hekwerk neerkomen.

Als er meer aanvallen op pony's en paarden gaan komen, zal de weerstand tegen de wolf exponentieel toenemen. Er zijn 
honderdduizenden pony- en paardeneigenaren in Nederland. Dan komt de weerstand niet alleen van de boeren, maar ook uit 
de burgerij.
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Fri, 4 Nov 2022 15:32:38 +0100
< @provincie-utrecht.nl>

RE: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

Fijn dank!

Groet

< @provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

Komt goed!

@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;Aan:
< @provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>CC:
Onderwerp: RE: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

dankjewel.

dag hierbij mail ik jou de ontvangen schriftelijke vragen. Is het mogelijk dat deze in behandeling
worden genomen?

Met vriendelijke groet,

T: /M:

@provincie-utrecht.nl>Van:

CC:
Onderwerp: RE: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

Zeker, als penvoerder mag dit naar van NEL, ik zal ook inhoudelijk bijdragen vanuit VVN

@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;Aan:

CC:
Onderwerp: FW: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

Hoi collega’s,

Hebben jullie een idee bij wie ik hiervoor moet zijn?

Groet

@

Verzonden: vrijdag 4 november 2022 10:09
Aan:

Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 17:29

Verzonden: woensdag 2 november 2022 17:09
Aan:

Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 16:59

From:
Sent: 
To: 
Subject:

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl

< @provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>

@provincie-utrecht.nl>
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@provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: FW: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

Willen jullie de vragen uitzetten? Alvast bedankt!

Met vriendelijke groet,

Provincie Utrecht

Archimedeslaan 6 | Postbus 80300 | 3508 TH Utrecht

@provincie-utrecht.nl

Kijk ook eens op www.provincie-utrecht.nl

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 16:38

@provincie-utrecht.nl>; College van

Beste collega,

Wij hebben bovenstaande vragen ontvangen. Willen jullie zorgen voor een beantwoording?

https://socialintranet.provincie-utrecht.nl/serviceplein/servicepleinpagina-s/a-b--of-c-stuk

Met vriendelijke groet,

Afdeling BDO/Team BD1
T: )

O provincie:: Utrecht

www.provincie-utrecht.nl

@provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>;

M
E

Archimedeslaan 6 | 3584 BA Utrecht 
Postbus 80300 |3508 TH Utrecht

Aanvullende informatie kun je vinden op onderstaande atrium pagina of je kunt een mail sturen naar de inbox “College 
van Gedeputeerde Staten”.

Verzonden: woensdag 2 november 2022 16:39
Aan:

Mocht beantwoording niet binnen de termijn van 30 dagen uit het Reglement van Orde van Provinciale Staten mogelijk 
zijn, dan is de portefeuillehouder gemandateerd een verdagingsbrief aan PS te sturen. De sjablonen voor het maken van 
een B-stuk, beantwoordingsbrief en verdagingsbrief etc. staan in documentengenerator via deze 
link: http://documentqenerator.provincie-utrecht.nl

Aan:
CC: Nellestijn, Niels <
Gedeputeerde Staten @provincie-utrecht.nl>; Knol-van Leeuwen, Anneke

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>; Sterk, Mirjam

< @provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: Schriftelijke vragen ing.art.47 RvO betreffende het schieten met een paintball geweer op een wolf

< @provincie-utrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>;
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< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 14:39
Aan:

Hoi

Zie bijgaande vragen. Wil jij ze oppakken?

Bedankt!

Gegroet,

T:

#PSinPoSitie

@dpsrealestate.nl>Van:
Verzonden: woensdag 2 november 2022 14:35

< @provincie-utrecht.nl>@provincie-utrecht.nl>;

Beste en

Bijgaand vragen over de wolf in de provincie Utrecht.

Groeten,

Aan: <
Onderwerp: Wolven, vragen

CC: <
Onderwerp: FW: Wolven, vragen

@provincie-utrecht.nl>; College van Gedeputeerde Staten
@provincie-utrecht.nl>

@provincieutrecht.onmicrosoft.com>
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Mon, 7 Nov 2022 09:21:09 +0100

RE: wolven

Groetjes

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: vrijdag 4 november 2022 14:11

Onderwerp: RE: wolven

Hoi

Hartelijke groet,

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: vrijdag 4 november 2022 12:22

< @provincie-utrecht.nl>< @provincie-utrecht.nl>;Aan:
Onderwerp: RE: wolven

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: vrijdag 4 november 2022 11:53

< @provincie-utrecht.nl>
@provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: wolven

Hoi

Mail mij inderdaad maar je suggesties voor de teksten op de website •

Aan:
CC:

Aan:
CC:

From:
Sent:
To:
Cc:
Subject:

Dank je
De Life projecten kende ik, het Eurac onderzoek niet.

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>
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Zou je ook kunnen aangeven welke link op de website aangepast moet worden, dan pak ik dat direct op.

Hartelijke groet,

@provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: vrijdag 4 november 2022 10:29

@provincie-utrecht.nl>;Aan:

CC:
Onderwerp: RE: wolven

Hoi

want ze woont in Italië, maar dat maakt voorde digitale communicatie natuurlijk

Groet,

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: vrijdag 4 november 2022 10:04

@provincie-utrecht.nl>; @provincie-utrecht.nl>;Aan:
< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: FW: wolven

@provincie-utrecht.nl?

Groetjes

@provincie-utrecht.nl>
< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: RE: wolven

(enBeste
en

Aan:
CC:

Dat is idd het correcte mailadres, maar als ik eerlijk ben, dan denk ik dat het verstandiger is dit via de communicatie-adviseur van 
VVN te laten gaan ( zie cc). Zij is nu sowieso al bezig met een opschoning van de provinciale website (met medeweten en 
toestemming van de mensen van de website uiteraard), en ik denk dat zij ook beter in de materie zit. Overigens wel handig als 
jullie vanuit NEL ook contact met haar hebben: we zijn ook bezig alle beleidsdocumenten bij elkaar te plaatsen (zodat voor een 
aanvrager, maar feitelijk iedereen die onze website bezoekt, alles overzichtelijk bij elkaar staat). Mogelijk hebben jullie weet van 
actuele beleidsdocumenten die daar een plek verdienen, of waar we extra aandacht aan willen besteden. Een bakje koffie in het

Over die art. 47-vragen over de wolf (paintball), heb je al een idee wat betreft planning? Ik denk dat wij samen het leeuwendeel 
van de beantwoording zullen moeten leveren, maandag nog even kort in het PAFF melden dat ze er liggen?

verkeerde link.
Bij wie moest ik ook al weer zijn om tekstsuggesties door te geven voor de teksten op de site?

Van:
Verzonden: vrijdag 4 november 2022 10:02

Bij deze onze conceptreactie (afgestemd met 
Groetjes

provinciehuis zit er denk ik niet snel in met 
helemaal niets uit @

Zie onderstaande ter info.
op onze website kon ik nauwelijks iets algemeens vinden over wolven. Die info die ik vond bevatte ook nog een

< @provincie-utrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>
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Beste

@gmail.com>Van:

@provincie-utrecht.nl>

Dank voor het uiten van uw zorgen. Wij begrijpen dat houders van dieren zich zorgen maken over de komst van de wolf in de 
provincie Utrecht en dat een tegemoetkoming in schade niet de gewenste oplossing is om de emotionele schade tegemoet te 
komen. Echter, het houden van dieren, of dit nu kleinere dieren zijn zoals kippen en konijnen, of grotere dieren zoals schapen, 
geiten, koeien en paarden, gaat gepaard met de verplichting om die dieren zelf te beschermen tegen roofdieren, paragraaf 2, 
Artikel 1.6 van het Besluit houders van dieren: 'Een dier wordt, indien het niet in een gebouw wordt gehouden, bescherming 
geboden tegen slechte weersomstandigheden, gezondheidsrisico's en zo nodig roofdieren'. De bescherming van grotere dieren 
in weilanden tegen wolven kan niet anders dan via wolfwerende rasters. Net als dat vrijlopende kippen alleen beschermd 
kunnen worden tegen vossenpredatie door ze te houden achter een vossenwerend raster. Men kan ervoor kiezen die niet te 
plaatsen en de dieren dan zo wel enigszins te beschermen door ze tegen de schemering en 's nachts, op het moment dat 
wolven het meest actief zijn, binnen te houden. Dit geeft geen 100% garantie dat ze overdag niet gedood worden of verwond 
raken door wolven, maar verkleint het risico wel. In die provincies waar wolven zich gevestigd hebben, worden de dierhouders 
de eerste jaren tegemoet gekomen door subsidie te verstrekken voor de aanschaf van wolfwerende rasters.

Aan uw oproep om te werken aan een beleidswijziging om de toename aan wolven in de provincie Utrecht te stoppen kunnen 
wij niet tegemoetkomen. Zoals u waarschijnlijk zult weten is de wolf wettelijk strikt beschermd, en is afwijken van die 
bescherming slecht zeer beperkt mogelijk, zeker in situaties waar de soort zich qua aantallen nog in een ongunstige situatie 
begeeft, zoals in Nederland het geval is. Die uitzonderingen staan beschreven in het huidige wolvenplan op pag. 14 t/m 16. De 
provincie Utrecht werkt wel, in Interprovinciaal verband (IPO), aan een herziening van het huidige Interprovinciaal wolvenplan 
(wolvenplan 24022018 (bijl2.nl)). De beleidswijzingen die daarin zullen voorkomen zijn allen binnen de geldende wettelijke 
kaders. Overigens is het aantal gesignaleerde wolven in de provincie Utrecht tot nu toe minimaal. De wolf is de afgelopen jaren 
twee keer gezien in de provincie en doorgetrokken naar andere leefgebieden of doodgereden.

Eigenaren van pony's en paarden staan hier natuurlijk heel emotioneel in en zullen altijd kiezen voor het dierenwelzijn van de 
dieren die hen zo dierbaar zijn, boven het belang van het hebben van wolven in ons land. Dat zullen jullie toch kunnen 
begrijpen. Wolven zijn in onze ogen invasieve exoten die verwijderd moeten worden.

Een schaderegeling is voor ons natuurlijk een lachertje, als het niet zo triest is. Het gaat hier natuurlijk niet om de vleesprijs, 
maar om diepgevoelde emotionele schade. Het is mij bekend hoe organisaties als natuurmonumenten hier in staan. Om die 
reden heb ik na 22 jaar mijn lidmaatschap opgezegd.

Verzonden: dinsdag 1 november 2022 12:25
Aan:
Onderwerp: wolven

Wolven kwamen, totdat mensen ze via de jacht hebben weten uit te roeien, in heel Europa, inclusief Nederland, voor. Het is 
daarom een inheemse soort. Sinds de wolf beschermd is, weet de soort zich te herstellen. Dit herstel gaat in elk gebied waar 
hij/zij zich opnieuw vestigt, gepaard met weerstand.

Nu de aanvallen van wolven op vee enorm toenemen en zich uitbreiden, niet alleen schapen worden aangevallen, maar ook 
runderen en pony's, maak ik mij grote zorgen. Als dit zo doorgaat zijn mijn bejaarde paarden niet veilig meer. Uit het oogpunt 
van dierenwelzijn en gezondheid hebben ze een inloopstal, waardoor ze heel veel buiten in de wei zijn. Een paard met 
artrose opsluiten in een stal is geen optie, dan verergert de artrose, ze hebben veel kalme beweging nodig. Dan maar door heel 
Nederland hoog rasterwerk neerzetten om wolven buiten te houden vind ik geen optie. Dat zou uiteindelijk op duizenden 
kilometers hekwerk neerkomen.

Voor informatie over wolfwerende maatregelen en hoe die te gebruiken, verwijzen wij u naar: Wolvenschade voorkomen en/of 
beperken (bijl2.nl)
Voor informatie over tegemoetkomingen in schade, verwijzen wij u naar: Wolvenschade melden en overzicht van de meest 
recente schademeldingen (bijl2.nl)
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Met vriendelijke groet,

Het aantal wolven, ook in onze provincie, is aan het toenemen en zal blijven toenemen als er niet ingegrepen wordt. Een 
beleidswijziging op dit punt kost tijd, veel tijd. Ik vraag om hier snel mee te beginnen en niet te wachten tot de zaak volledig uit 
de hand gelopen is.

Als er meer aanvallen op pony's en paarden gaan komen, zal de weerstand tegen de wolf exponentieel toenemen. Er zijn 
honderdduizenden pony- en paardeneigenaren in Nederland. Dan komt de weerstand niet alleen van de boeren, maar ook uit 
de burgerij.
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Tue, 8 Nov 2022 12:36:22 +0100
< @provincie-utrecht.nl>

RE: Uitbreiding schadelijst wolf/geen wolf

(6

)

< @provincie-utrecht.nl>Van:

@provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: Uitbreiding schadelijst wolf/geen wolf

@ Nee...

@provincie-utrecht.nl>

< @provincie-utrecht.nl>;< @provincie-utrecht.nl>;Aan:
@provincie-utrecht.nl>;

Heeft BIJ12 er een vergrootglas bij geleverd?

< @provincie-utrecht.nl>Van:
Verzonden: dinsdag 8 november 2022 10:10

< @provincie-utrecht.nl>;Aan:

: Uitbreiding schadelijst wolf/geen wolf

Goedemorgen allemaal,

Verzonden: dinsdag 8 november 2022 12:32
Aan: <

Van: <
Verzonden: dinsdag 8 november 2022 10:33

Beste collega's, 
Onderstaande ter informatie!

From:
Sent: 
To: 
Subject:

@provincie-utrecht.nl>;
@provincie-utrecht.nl>;

< @provincie-utrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>
Onderwerp: RE: Uitbreiding schadelijst wolf/geen wolf

< @provincie-utrecht.nl>;
< @provincie-utrecht.nl>

Onderwerp: FW: Uitbreiding schadelijst wolf/geen wolf
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Met vriendelijke groeten,

Leidseveer 2, 3511 SB Utrecht | www.bijl2.nl

I E @bij!2.nlT
M

B: Werkt voor provincies

Zoals jullie weten communiceren wij via BIJ12.nl/wolf de binnenkomende schademeldingen wolf/geen wolf. Komende 
donderdag willen we de schadelijst uitbreiden.

We geven hiermee volledig inzicht, voorkomen misverstanden over aantallen en komen tegemoet aan kritiek van onder meer 
dierhouders- en veeartsen.

Wanneer?
We streven er naar de update komende donderdag uit te voeren. Mochten jullie voor die tijd nog vragen of opmerkingen 
hebben weten jullie ons te vinden.

Uitbreiding 1: aantallen gewonde, vermiste en geëuthanaseerde dieren
De afgelopen tijd is gebleken dat er vanuit verschillende doelgroepen behoefte is om de schadelijst uit te breiden met naast 
aantal dode dieren ook de aantallen gewonde, vermiste en geëuthanaseerde dieren. Het aantallen later geëuthanaseerde 
dieren werd overigens wel altijd al op een later moment opgeteld bij het aantal totaal aantal dode dieren. Hier zit/zat echter 
een vertraging in, omdat de aantallen pas worden verwerkt na de ontvangst van het taxatierapport.

Uitbreiding 2: genomen beschermingsmaatregelen
Aanvullend willen we ook de door de taxateur geconstateerde beschermingsmaatregelen opnemen in de schadelijst. Ook hier 
is veel behoefte aan. Wij geven op dit moment nog geen analyse of de maatregelen voldoen aan de geadviseerde norm en 
als niet wolfwerend kon worden beoordeeld. De geadviseerde normen zijn te vinden in de preventiekit. Wel geven we 
hiermee feitelijke informatie over type preventie: type omheining, evt. aantal draden en hoogtes en wel/geen stroom. 
Informatie over preventie is bijgehouden sinds eind 2019. Van voor deze periode is hier geen informatie van.

Concreet betekent deze aanpassing dat het bronbestand van de schadelijst wordt voorzien van de kolommen gewond, 
vermist, geëuthanaseerd en het totaal aantal dode slachtoffers (dood + later geëuthanaseerd, later dood door verwondingen of later dood 
gevonden na vermist te zijn).

Voorbeeld van het nieuwe bronbestand: ==----

Disclaimers
Bij de lijst plaatsen we de volgende disclaimers:

• De aantallen prooidieren van recente meldingen zijn gebaseerd op de eerste terugkoppeling van de taxateur. Zodra 
BIJ12 in het bezit is van het volledige taxatierapport worden de aantallen aangevuld en bijgewerkt. Dit kan enkele 
weken duren.

• Type preventie wordt toegevoegd aan de lijst zodra BIJ12 in het bezit is van het volledige taxatierapport. Dit kan 
enkele weken duren.

Communicatie
• Het is goed om te beseffen dat door de wijziging van aantal dieren de berichtgeving niet alleen meer over dode 

dieren gaat, maar ook over gewonde en vermiste dieren. Dit kan daardoor extra aandacht veroorzaken, zowel met 
terugwerkende kracht als voor nieuwe meldingen.

5.1.2.e

5.1.2.e

5.1.2.e

5.1.2.e

5.1.2.e

5.1.2.e



Volg ons op Twitter en Linkedln.
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